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Статья раскрывает основные тенденции модернизации принципов гражданского процессуаль-

ного права в условиях цифровизации отправления правосудия по гражданским делам. С точки зре-

ния внедрения последних цифровых новаций в гражданский процесс анализируются руководящие 

положения отрасли права, делаются выводы о трансформации ключевых направлений правового 

регулирования, поднимается проблема процессуально-правовой коллизии между внедрением ин-

струментов технического прогресса в судебную систему, его отражением в нормативно-правовой 

базе государства и применением в юридической работе судебных структур и практикующих про-

цессуалистов. 

Взяв за основу дифференциацию принципов гражданского процессуального права по объекту 

регулирования, автор рассматривает различные правовые конфигурации, появившиеся в судебной 

системе вследствие цифровизации процессуальных отношений участников гражданского судо-

производства, выстроив логику изложения в зависимости от степени воздействия цифровизации.

Освещаются основные аспекты реализации принципа гласности, корреспондирующих ему прин-

ципов открытости, публичности, доступности, транспарентности и прозрачности, между которыми 

проводится параллель. В ключе цифровизации автор затрагивает принципы независимости судей, 

состязательности, равноправия сторон и диспозитивности, тем самым приходя к выводу о цифро-

вой модернизации основных положений и идей, выражающих сущность гражданского процессу-

ального права, при сохранении традиционных позиций, характерных для судебной системы России.

Ключевые слова: принципы гражданского процессуального права, правовые гарантии, цифро-

вые технологии, модернизация судебной системы, электронное правосудие.

DOI: 10.18572/1812-383X-2020-10-42-45

Transformation of Fundamental Origins of Civil Procedure Law in Terms of Digitization 
of Justice in Civil Cases

Lukonina Yulia A.
Senior Lawyer at ZNAKOV Company Intellectual Property Agency
Lecturer of the Department of Civil Procedure Law of the Kazan Branch of the Russian State 

University of Justice
Lecturer of the Department of Civil and Arbitration Procedure of the Kazan Institute of the All-

Russian State University of Justice (ARSUJ (RLA of the Ministry of Justice of Russia))
The article reveals the main trends in the modernization of the civil procedural law principles in 

the context of the civil process digitalization. From the point of view of introducing the latest digital 
innovations into the civil process, the guidelines of the branch of the law are analyzed, the conclusions 
are drawn about the transformation of the legal regulation key areas. It is raised the problem of the 
procedural and legal collisions between the introduction of technical progress tools into the judicial 
system, its reflection in the regulatory framework of the state and the application in the legal work of 
judicial structures and practicing procedural specialists.

Taking as a basis the differentiation of the civil procedural law principles by the subject of regulation, 
the author examines various legal configurations that have appeared in the judicial system as a result 
of the digitalization of procedural relations of participants in civil proceedings, starting depending on 
the degree of impact of digitalization. The article highlights the main aspects of the implementation 
of the principle of the publicity of proceedings, the corresponding principles of openness, publicity, 
accessibility, transparency and judicial transparency, between which a parallel is drawn. In terms of 
digitalization the author touches upon the principles of the judicial independence, competition, equality 
of parties and discretion, thereby coming to the conclusion about digital modernization of the main 
provisions and ideas that express the essence of civil procedural law, while maintaining the traditional 
positions characteristic of the Russian judicial system.

Keywords: principles of civil procedural law, legal guarantees, digital technologies, modernization 
of the judicial system, e-justice. 




